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W dniu 21 kwietnia b.r. odby-
≥a siÍ uroczystoúÊ z okazji Ju-
bileuszu 10-lecia Kardiologii
Interwencyjnej w I Klinice
Kardiologii. Po przywitaniu
Goúci s≥owo wstÍpne wyg≥osi≥
prof. Andrzej CieúliÒski, kie-
rownik Katedry i I Kliniki Kar-
diologii, ktÛry by≥ inicjatorem
powstania Pracowni Hemody-
namiki w Klinice, a takøe orga-
nizatorem dalszej rozbudowy
kardiologii inwazyjnej.

(dokoÒczenie na str. 4)

10 lat Kardiologii Interwencyjnej

Nowa aparatura Kliniki Kardiologii fot. Patrycja Rakowska

Prace remontowe trwa≥y ok. 4 miesiπ-
ce. DziÍki  przebudowie istniejπcych po-
mieszczeÒ uzyskano znacznie wiÍkszπ po-
wierzchniÍ sali zabiegowej. Obecna infra-
struktura pracowni pozwala na wykonywa-
nie wewnπtrznaczyniowych zabiegÛw w
pe≥nych standardach sali zabiegowej.

Zainstalowano  aparat z szerokim wzmac-
niaczem,  najnowszej generacji marki
ìPHILIPS INTEGRIS ALLURAî. Aparat
wyposaøony jest w wiele nowoczesnych
funkcji takich jak ìroad mapingî, p≥ynna
subtrakcja, analiza spektralna i wymiaro-
wanie zmian na podstawie kalibracji.

W Pracowni Naczyniowej Dzia≥u Ra-
diologii Klinicznej wykonuje siÍ rocznie
ok. 1300 badaÒ i zabiegÛw naczynio-
wych.

NajczÍúciej wykonywanymi procedura-
mi sπ angiografie naczyÒ obwodowych.
Poza tym wykonywanych jest szereg wyso-

Pracownia Naczyniowa odnowiona

kospecjalistycznych zabiegÛw jak: angio-
plastyki, implantacje stentÛw, angioplastyki
tÍtnic szyjnych z systemem protekcji mÛ-
zgowej, embolizacje guzÛw i malformacji
naczyniowych oraz wewnπtrznaczyniowe
leczenie tÍtniakÛw naczyÒ mÛzgowych.

fot. Rafa≥ Staszewski

W pierwszych dniach maja br. zosta≥a uruchomiona zmodernizowana
Pracownia Naczyniowa Dzia≥u Radiologii Klinicznej SPSK Nr 1 w Poznaniu.

WspÛlnie z zespo≥em chi-
rurgÛw kierowanych przez
Pana prof. Wac≥awa Majew-
skiego, anestezjologÛw kie-
rowanych przez Pana prof.
Romana Szulca, leczeni sπ za
pomocπ stentgraftÛw chorzy
z tÍtniakami aorty piersiowej
i brzusznej. Rocznie wykony-
wanych jest oko≥o 60 takich
zabiegÛw.

Mamy nadziejÍ, øe naj-
nowsze urzπdzenia i do-
úwiadczenie ca≥ego zespo≥u
kierowanego przez dr med.

Roberta Juszkata przyczyniπ siÍ do  jesz-
cze lepszego poziomu wykonywanych za-
biegÛw wewnπtrznaczyniowych.

dr med. Robert Juszkat
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W dniu 9 marca odby≥o siÍ spotkanie Ko-
mitetu ds. WyrobÛw Medycznych, bÍdπce-
go czÍúciπ Komitetu Terapeutycznego.

✺ ✺ ✺

W dniach 24-25 marca odby≥o siÍ III Repe-
tytorium Pulmonologiczne. Opiekunami
naukowymi byli dr hab. Halina Batura-
Gabryel oraz prof. dr hab. Witold M≥ynar-
czyk. Tematami sesji by≥y in.: Gruülica-
choroba, o ktÛrej nie wolno zapomnieÊ,
diagnostyka chorÛb uk≥adu oddechowego,
zakaøenia uk≥adu oddechowego oraz cho-
roby obturacyjne uk≥adu oddechowego.
W spotkaniu uczestniczy≥o oko≥o 300 le-
karzy z Wielkopolski.

✺ ✺ ✺

W dniu 28 marca odby≥o siÍ spotkanie
Komitetu Terapeutycznego.

✺ ✺ ✺

W dniu 31 marca odby≥o siÍ posiedzenie
Rady Klinicznej (sprawozdanie na str. 5).

✺ ✺ ✺

W dniu 31 marca do Dyrekcji Szpitala
przybyli goúcie z Zakonu BonifratÛw w
Niemczech prowadzπcy kilka znaczπcych
w tym kraju szpitali.

✺ ✺ ✺

W dniach 3-7 kwietnia Szpital Przemie-
nienia PaÒskiego zaprosi≥ úrodowisko me-
dyczne naszego Szpitala na Wielkopostne
Zamyúlenia (szerzej na str. 9).

✺ ✺ ✺

W dniu 10 kwietnia Dyrektor Naczelny ñ
dr Jan Talaga oraz Naczelny Lekarz Szpi-
tala ñ dr med. Szczepan Cofta uczestniczyli
w konferencji: ìKoalicja Zdrowiaî, ktÛra
odby≥a siÍ w UrzÍdzie WojewÛdzkim. Dy-
rektor Szczepan Cofta wyg≥osi≥ wyk≥ad pt.
Fakty i mity finansowania s≥uøby zdrowia.

✺ ✺ ✺

W dniu 21 kwietnia odby≥a siÍ uroczystoúÊ
Jubileuszu 10-Lecia Kardiologii Interwen-
cyjnej w I Klinice Kardiologii Katedry
Kardiologii pod patronatem JM Rektora
Akademii Medycznej im. Karola Marcin-
kowskiego ñ prof. dr hab. Grzegorza BrÍ-
borowicza. Obchodom Jubileuszu towarzy-
szy≥a konferencja. Dokonano takøe uroczy-
stego otwarcia nowego bloku zabiegowego

Elektroterapii Pracowni Elektrofizjologii
Serca (szerzej na str. 1 i 4).

✺ ✺ ✺

W dniu 24 kwietnia w sali seminaryjnej
Pracowni Hemodynamiki odby≥o siÍ spot-
kanie z przewodniczπcym OkrÍgowej Rady
Lekarskiej ñ dr Stefanem SobczyÒskim. Te-
matem spotkania by≥y problemy úrodowi-
ska lekarskiego. Spotkanie to up≥ynÍ≥o w
szczerej, choÊ doúÊ gorπcej atmosferze.

✺ ✺ ✺

W dniu 27 kwietnia w gabinecie prorekto-
ra Akademii Medycznej ñ prof. ObrÍbow-
skiego odby≥o siÍ spotkanie na temat pod-
staw systemu wdroøenia jakoúci w labora-
torium. Przedstawicielem naszego Szpita-
la na spotkaniu by≥a Pani dr Halina Bogusz
ñ pe≥nomocnik ds. zarzπdzania jakoúciπ.

✺ ✺ ✺

W dniach 1-3 maja br. OgrÛd Botaniczny
UAM oraz Polskie Towarzystwo Opieki
Paliatywnej ñ Oddzia≥ w Poznaniu zorga-
nizowa≥o MajÛwkÍ w Botaniku. ImprezÍ
uúwietnili m.in.: kapela Zamku RydzyÒ-
skiegio, Piotr Kuüniak, Arion, Chruptaki,
Kuünia talentÛw New Voice oraz wiele in-
nych zespo≥Ûw. Zorganizowany zosta≥ rÛw-
nieø kiermasz roúlin i wiele innych atrak-
cji. MajÛwka mia≥a na celu zebranie úrod-
kÛw finansowych na rzecz Hospicjum Pa-
lium. Patronat honorowy imprezy objÍli:
JM Rektor Akademii Medycznej, Wojewo-
da Wielkopolski oraz Prezydent Miasta
Poznania, natomiast patronat medialny
sprawowali: TVP3, Radio Merkury, G≥os
Wielkopolski. Wszystkim przyby≥ym z do-
brego serca, ktÛrzy wsparli ten zaszczytny
cel bardzo dziÍkujemy.

✺ ✺ ✺

W dniu 6 maja odwiedzi≥a nasz Szpital
grupa ok. 30 pielÍgniarek pracujπcych w
pionie kardiologicznym w szpitalach Danii.

✺ ✺ ✺

W dniu 16 maja odby≥o siÍ spotkanie Ko-
mitetu Transfuzjologicznego.

✺ ✺ ✺

W dniu 22 maja Dyrekcja Szpitala bra≥a
udzia≥ w spotkaniu z Krzysztofem Cesarem
ñ Dyrektorem Miejskiej Pracowni Urbani-
stycznej.

✺ ✺ ✺

W dniu 29 maja br w Centrum Kongreso-
wym MiÍdzynarodowych TargÛw PoznaÒ-
skich odby≥a siÍ XXX Konferencja Anty-
tytoniowa pt. ìTytoÒ a zdrowie ñ wyzwa-
nia medyczne, prawne i spo≥eczneî. Pod-

czas konferencji ñ wspÛ≥organizowanej
przez Szpital ñ wyk≥ady wyg≥osili nasi pra-
cownicy: dr hab. Sylwia Grodecka-Gazdec-
ka, dr med. Ewa Czaplicka, mgr Barbara
MoszyÒska oraz dr med. Szczepan Cofta.

✺ ✺ ✺

W dniu 2 czerwca odby≥o siÍ posiedzenie
Rady Spo≥ecznej naszego Szpitala. Podczas
spotkania omÛwiono realizacjÍ planu rze-
czowo-finansowego w 2005 roku oraz sytu-
acjÍ ekonomicznπ Szpitala. Przedstawiona
zosta≥a opinia Rady w sprawie aktualizacji
planu rzeczowo-finansowego na 2006 roku
oraz aktualizacja Regulaminu Organizacyj-
nego i Porzπdkowego SPSK 1. Spotkanie
by≥o podsumowaniem 4-letniej pracy Rady
Spo≥ecznej, ktÛrej kadencja koÒczy siÍ w
tym roku.

✺ ✺ ✺

W UrzÍdzie Marsza≥kowskim WojewÛdz-
twa Wielkopolskiego w Poznaniu w dniu
6 czerwca w siedzibie Departamentu
Ochrony Zdrowia i Przeciwdzia≥ania Uza-
leønieniom odby≥o siÍ kolejne spotkanie
Zespo≥u ds. Pulmonologii, w ktÛrym brali
udzia≥ odpowiedzialni za pion pulmonolo-
giczny w naszym Szpitalu.

✺ ✺ ✺

Katedra i Klinika Ftyzjopneumonologii w
dniu 7 czerwca by≥a organizatorem semina-
rium pt. ìUøycie PET w diagnostyce raka
p≥ucaî. Seminarium prowadzi≥a prof. Eeva
Salminen z Uniwersytetu w Turku (Finlan-
dia).

✺ ✺ ✺

W dniu 12 czerwca goúciliúmy w naszym
Szpitalu dr Wojciecha Karwatowskiego
z Royal Infirmary, jednego z trzech szpita-
li wchodzπcych w sk≥ad Szpitala Uniwer-
syteckiego w Leicester w Wielkiej Bryta-
nii. Dr Karwatowski, bÍdπc rÛwnoczeúnie
okulistπ i szefem blokÛw operacyjnych,
zwiedzi≥ KlinikÍ Okulistyki oraz spotka≥ siÍ
z dyrekcjπ szpitala, gdzie przedstawi≥ cie-
kawe rozwiπzania organizacji dzia≥alnoúci
medycznej swojego szpitala.

(dokoÒczenie na str. 8)
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Trzy poziomy
NawiπøÍ do Myúli Pascala. S≥awny filozof pisa≥ o trzech porzπdkach wielkoúci. Moøe
to doúÊ dalekie skojarzenie i myúl odbiegajπca od rzeczywistoúci øycia szpitalnego. Ale
moøe tylko pozornieÖ

Gorπca atmosfera
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Blaise Pascal pisa≥ o pierwszym porzπd-
ku, ktÛrym jest porzπdek materialny lub cie-
lesny; gÛruje w nim ten, kto obdarzony jest
atletycznπ si≥π bπdü fizycznπ piÍknoúciπ, a ñ
w nieco innym wymiarze ñ zdecydowaniem
i bojowoúciπ. Sπ to wartoúci nie do pogar-
dzenia, jednak umieszczone zostajπ w naj-
niøszym porzπdku.

Wyøej znajduje siÍ porzπdek geniu-
szu, inteligencji, ktÛrym wyrÛøniajπ siÍ
myúliciele, wynalazcy, uczeni, artyúci i
poeci. Jest to juø porzπdek innej jakoúci.
Niczego geniuszowi nie ujmuje to, øe jest
bogaty albo biedny, piÍkny albo brzyd-
ki. WartoúÊ geniusza jest wartoúciπ wy-
øszπ niø poprzednia, ale jeszcze nie naj-
wyøszπ.

Komentarz bÍdzie skπpy i pokorny. Pra-
cujπc w zawodach medycznych i je wspo-
magajπcych mamy szansÍ ñ juø z racji naj-
prostszej wykonywanych przez nas zadaÒ
ñ umieszczaÊ swÛj styl i jakoúÊ dzia≥ania
w najwyøszych porzπdkach wartoúci. ChoÊ
teø moøe jawiÊ siÍ styl albo maniera dzia-
≥ania ñ chociaøby oportunistycznego ñ ktÛra
umieszcza nas albo w pierwszym, albo na-
wet poza tym porzπdkiem.

Jeúli podejmujemy dzia≥ania poprawia-
jπce ñ tak modnπ w nowomowie wspÛ≥cze-
snej przedsiÍbiorczoúci ñ jakoúÊ, to nich
ona objawia siÍ przede wszystkim w siÍ-
ganiu po najwyøsze standardy wartoúci.

Szczepan Cofta
Naczelny Lekarz Szpitala

Ponad nim jest inny porzπdek wielkoúci:
porzπdek mi≥oúci i dobroci. Porzπdek blis-
koúci okazanej Drugiemu ze wzglÍdu na
jego wartoúÊ samπ w sobie i wartoúÊ jego
øycia. Osobie z tego porzπdku wartoúci ni-
czego nie dodaje ani nie ujmuje to, øe jest
piÍknym albo brzydkim, uczonym albo
analfabetπ. Jego wielkoúÊ jest innego po-
rzπdku.

WydawaÊ by siÍ mog≥o, øe ten trzeci po-
rzπdek jest wπt≥y. £atwo go teø zabiÊ, cza-
sami zbagatelizowaÊÖ, czÍsto nawet moø-
na go nie zrozumieÊ przy umniejszonej
wraøliwoúci czy zapatrzeniu w inne warto-
úci. Ale przecieø z doúwiadczenia wiemy,
czym staje siÍ potÍga i wiedza, si≥a i ge-
niusz, bez trzeciego poziomu wartoúci.

CzÍsto, w rozmowach korytarzowych,
moøna us≥yszeÊ argument, øe sam szpital
mÛg≥by ponieúÊ ciÍøar czÍúciowej choÊ
podwyøki, bo przecieø ìgigantyczneî kwo-
ty przeznacza na inwestycje. Fakt, prowa-
dzimy obecnie wiÍksze prace budowlane,
jednakøe wiÍkszoúÊ z nich finansowana jest
przez Ministerstwo Zdrowia, jak np. dofi-
nansowanie zakupu nowych aparatÛw
RTG, czy teø budowa bloku operacyjnego
chirurgii naczyÒ. Chcπc jednak w pe≥ni
wykorzystaÊ przyznane fundusze wielo-
krotnie sami musimy partycypowaÊ w czÍú-
ci kosztÛw. Czy rodzπ siÍ wÛwczas wπt-
pliwoúci? Na pewno tak, bo przecieø spo-
≥eczne uwarunkowania zarzπdzania, sπ
rÛwnie waøne jak wynik ekonomiczny. Jed-
nakøe, nie ponoszπc choÊ czÍúci ciÍøaru in-
westycji, zaprzepaúciÊ moøemy jakπkol-
wiek moøliwoúÊ udzielania úwiadczeÒ w
przysz≥oúci, bo np. nie bÍdziemy spe≥niaÊ
okreúlonych wymagaÒ prawnych.

Dlatego teø z tak wielkim niepokojem
oczekiwaliúmy na rozwiπzania systemowe.

Nie tylko upalne lato sprzyja wyjπtkowo gorπcej atmosferze. Akcje protestacyjne i s≥uszne oczekiwania
podwyøek p≥ac w branøy medycznej, zmieniajπ takøe nastroje wúrÛd naszych pracownikÛw. Dzia≥ajπc w
ograniczonych moøliwoúciach ñ tak naprawdÍ uwarunkowaniach makroekonomicznych ñ czasem niemo-
øliwe jest wygospodarowanie dodatkowych funduszy na podwyøki jedynie przez sam szpital. Fakt ten wy-
daje siÍ byÊ kluczowy, a prÛba jego zrozumienia moøe przyczyniÊ siÍ do osiπgniÍcia wspÛlnego konsensusu.

Sejm, w gorπcy czwartkowy wieczÛr
uchwali≥ UstawÍ, gwarantujπcπ zwiÍksze-
nie finansowania zak≥adÛw opieki zdrowot-
nej, ktÛre majπ podpisany kontrakt na
úwiadczenie us≥ug zdrowotnych z NFZ. Te
dodatkowe úrodki majπ byÊ, zgodnie z wolπ
pos≥Ûw, przekazane w≥aúnie na podwyøki
dla wszystkich pracownikÛw. Jednak oka-
zuje siÍ, øe owe 30% wzrostu wynagrodzeÒ,
nie bÍdzie rÛwne dla wszystkich. Czekajπ
nas wiÍc kolejne, gorπce konsultacje, by w
sposÛb najbardziej sprawiedliwy i zgodny
z prawem, zastanowiÊ siÍ nad podzia≥em
tych úrodkÛw.

MyúlÍ, øe wspÛlny dialog w okresie
obaw i ogÛlnopolskich sporÛw, zaczÍliúmy
dobrze. W pierwszy upalny tydzieÒ lipca,
prowadziliúmy mediacje z OgÛlnopolskim
Zwiπzkiem Zawodowym PielÍgniarek i Po-
≥oønych. MπdroúÊ obu stron doprowadzi≥a
do wspÛlnego porozumienia, za co PielÍg-
niarkom serdecznie dziÍkujÍ.

Ostatni czas tworzy atmosferÍ niepoko-
ju, takøe poza oczekiwaniami finansowy-

mi. Prowadzone remonty budzπ negatyw-
ne koicydencje wúrÛd pracownikÛw rÛø-
nych oddzia≥Ûw i pracowni. Szpital zmie-
nia swoje oblicze, a w zwiπzku z koniecz-
noúciπ translokacji okreúlonych komÛrek
organizacyjnych, wielu z pracownikÛw
moøe odczuwaÊ dyskomfort w pracy.
Z tych trudnoúci, ktÛre nie ukrywam, mo-
gπ potrwaÊ przez kilkanaúcie miesiÍcy,
moøe jednak wyniknπÊ jedynie wspÛlne
dobro.

W 2007 roku pracowaÊ bÍdziemy w zu-
pe≥nie nowym, uporzπdkowanym szpita-
lu. WierzÍ, øe takøe wprowadzone obec-
nie uregulowania systemowe, spowodujπ
ñ choÊ w czÍúci akceptowalny ñ wzrost
wynagrodzeÒ i och≥odzπ gorπcπ atmosfe-
rÍ.

Po mimo wszystko øyczÍ PaÒstwu uda-
nych, a przede wszystkim spokojnych wa-
kacji.

Jan Talaga
Dyrektor Szpitala
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W nastÍpnym przemÛwieniu, JM Rektor Akademii Medycznej,
profesor Grzegorz BrÍborowicz, doceni≥ rolÍ dzia≥alnoúci Kliniki
i pogratulowa≥ osiπganych przez nas wynikÛw. Docent Adam Wit-
kowski, przewodniczπcy Zarzπdu Sekcji Kardiologii Inwazyjnej
Polskiego Towarzystwa Kardiologicznego, nazwa≥ Wielkopolski
Program Leczenia Ostrych Zespo≥Ûw WieÒcowych wzorcowym
programem w kraju, podkreúlajπc olbrzymiπ rolÍ I Kliniki Kardio-
logii w przygotowaniu i realizacji tego programu. Niespodziankπ
by≥o wystπpienie Przewodniczπcego Rady Miasta Gniezna, ktÛry ñ
w imieniu Rady ñ wrÍczy≥ na rÍce Profesora CieúliÒskiego medal,
bÍdπcy uznaniem dla wk≥adu naszej Kliniki w poprawÍ zdrowia
mieszkaÒcÛw Gniezna oraz podziÍkowaniem za wieloletniπ wspÛ≥-
pracÍ z kardiologami i internistami miasta Gniezna.

Dr med. Maciej Lesiak, kierownik Pracowni Hemodynamiki pod-
sumowa≥ 10 lat istnienia Pracowni. W tym czasie wykonano blisko
40 tys. zabiegÛw, z czego oko≥o 12 tys. interwencji wieÒcowych.
W Pracowni stosuje siÍ takøe nowoczesne inwazyjne techniki diag-
nostyczne jak ultrasonografia wewnπtrzwieÒcowa czy pomiar czπst-
kowej rezerwy wieÒcowej. Od kilku lat wykonuje siÍ takøe zabiegi
przezskÛrnego zamykania wrodzonych ubytkÛw w przegrodzie
miÍdzyprzedsionkowej i miÍdzykomorowej. Od 15 paüdziernika
2003 roku Pracownia pracuje w trybie 24-godzinnego dyøuru le-
czπc chorych z ostrymi zespo≥ami wieÒcowymi.

WstÍpne wyniki pionierskich badaÒ na temat transplantacji ko-
mÛrek szpikowych w obszar miÍúnia sercowego objÍtego zawa≥em
przedstawi≥ Profesor Grajek. Analizy wskazujπ na poprawÍ perfu-
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10 lat
Kardiologii
Interwencyjnej

(dokoÒczenie ze str. 1)

zji oraz lepszπ kurczliwoúÊ miÍúnia u pacjentÛw, ktÛrym przeszcze-
piono komÛrki.

Dr hab. med. Krzysztof B≥aszyk, kierownik Pracowni Elektrofi-
zjologii przedstawi≥ osiπgniÍcia tej pracowni, dzia≥ajπcej od listo-
pada 1997 roku. W tym czasie lekarze wykonali tam ponad 1200
zabiegÛw, z czego 822 stanowi≥y zabiegi diagnostyczne po≥πczone
z jednoczasowπ ablacjπ.

W trakcie spotkania, dokonano takøe uroczystego otwarcia no-
wego bloku zabiegowego Elektroterapii Serca Pracowni Elektrofi-
zjologii Serca, gdzie wykonuje siÍ zabiegi wszczepieÒ stymulato-
rÛw i kardiowerterÛw-defibrylatorÛw. Pierwszy zabieg wszczepie-
nia kardiowertera-defibrylatora serca przeprowadzi≥ zespÛ≥: Mit-
kowski, Baszko, Waúniewski w roku 1999. W tym samym roku
dokonano pierwszej implantacji uk≥adu resynchronizujπcego (CRT).
W roku 2004 wszczepiono pierwszy stymulator ca≥kowicie na plat-
formie cyfrowej, a w 2005 ñ pierwszy stymulator resynchronizujπ-
cy. W Pracowni, jako jednej z nielicznych w kraju, bÍdzie siÍ takøe
wykonywaÊ zabiegi usuwania zakaøonych lub nadmiarowych elek-
trod. Otwarciu nowego bloku towarzyszy≥a wystawa historii elek-
trostymulacji serca w naszym Szpitalu.

UroczystoúÊ zakoÒczy≥ poczÍstunek dla wszystkich goúci w sali
konferencyjnej Kliniki.

dr med. Maciej Lesiak

Prof. Roman Szulc, kierownik Kliniki Anestezjologii i Intensywnej Terapii
(z lewej) sk≥ada gratulacje prof. Andrzejowi CieúliÒskiemu, kierownikowi Kliniki
Kardiologii

UczestnikÛw seminarium wita gospodarz spotkania
prof. Andrzej CieúliÒski

Wystawa kardiowerterÛw i stymulatorÛw w nowym bloku zabiegowym
Elektroterapii Serca Pracowni Elektrofizjologii Serca

Uroczyste przeciÍcie wstÍgi przez JM Prorektora
AM prof. Andrzeja ObrÍbowskiego

zdjÍcia:
Patrycja Rakowska
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W dniu 31 marca 2006 roku odby≥a
siÍ, w sali dydaktycznej Kliniki Oku-
listyki, Rada Kliniczna, w ktÛrej uczest-
niczyli przedstawiciele wiÍkszoúci Klinik
i Oddzia≥Ûw Szpitala oraz Dyrekcja.

W pierwszym punkcie spotkania Dyrektor
Naczelny ñ dr Jan Talaga przedstawi≥ za-
mierzenia zwiπzane z ewentualnπ rozbudo-
wπ Szpitala przy ul. Szamarzewskiego 84.
Jest to jedyny, niezwykle cenny teren in-
westycyjny dla naszego Szpitala. Rozbu-
dowa tego obiektu umoøliwi przeniesienia
oddzia≥Ûw z budynku przy ul. £πkowej:
Chirurgii Onkologicznej, Ginekologii On-
kologicznej oraz Chemioterapii. Wydaje
siÍ, øe w nastÍpnej kolejnoúci istnieje moø-
liwoúÊ rozwaøenia w przysz≥oúci przenie-
sienia Okulistyki.

Podczas dyskusji poruszono niezwykle
istotny problem umieszczenia w budynku
przy ul. Szamarzewskiego pe≥noprofilowe-
go Oddzia≥u Intensywnej Terapii. Inwesty-
cja mia≥aby byÊ finansowana w znacznej
mierze ze úrodkÛw unijnych i ñ byÊ moøe
ñ w ramach preferowanego w ostatnim cza-
sie partnerstwa publiczno-prywatnego.
Obecnie trwajπ prace przygotowawcze do
ubiegania siÍ o fundusze zewnÍtrzne na
planowanπ rozbudowÍ.

W drugim punkcie spotkania z-ca Dy-
rektora ds. Technicznych, Roman Dyder-
ski, przedstawi≥ plany translokacji i prze-
widywane utrudnienia czekajπce pacjentÛw
i pracownikÛw Szpitala w najbliøszych
miesiπcach, w zwiπzku z kontynuacjπ bu-
dowy bloku operacyjnego Chirurgii Naczy-
niowej oraz Transplantologii. Do 30 kwiet-
nia ñ w uzgodnieniu z dzia≥em Inwestycji
Akademii Medycznej ñ uzgodniono oprÛø-
nienie Oddzia≥u Intensywnej Terapii oraz
czÍúÊ Oddzia≥u H. Oddzia≥ Intensywnej
Terapii zostanie tymczasowo przeniesiony
do Oddzia≥u Chirurgii Naczyniowej przy
Radiologii. Oddzia≥ ìHî zyska nowe po-
mieszczenia po opuszczajπcych je radiolo-
gach. OprÛcz budowy sal operacyjnych

Spotkania Rady Klinicznej

zostanie rÛwnieø podjÍta dobudowa fasa-
dy po stronie budynku przed oddzia≥ami:
H, Intensywnej Terapii oraz Oddzia≥em
Kardiochirurgii. Rozpoczynane inwestycje
ñ w wiÍkszoúci ze úrodkÛw ministerialnych
ñ dajπ nadziejÍ uporzπdkowania funkcjo-
nowania Szpitala w najbliøszych latach.

W dyskusji, zosta≥y zg≥oszone zastrze-
øenia dotyczπce braku kompleksowej wi-
zji zwiπzanej z remontem okulistyki.

W trzecim punkcie spotkania z-ca Dyrek-
tora ds. Ekonomicznych, Piotr Bogacz,
przedstawi≥ krÛtko sytuacjÍ finansowπ Szpi-
tala. Jest ona stabilna, nie budzi niepokoju,
jednak nadal uciπøliwy jest d≥ug oko≥o 23 mln
z≥otych, z ktÛrym Szpitala musi siÍ uporaÊ.

W czwartym punkcie Dyrektor Szcze-
pan Cofta przedstawi≥ wykonania umÛw za
miesiπc styczeÒ i luty br. Zwraca uwagÍ ñ
w odrÛønieniu do lat poprzednich ñ wy-
konanie w miarÍ planowo najwiÍkszych
umÛw, bez zaznaczonych us≥ug ponadlimi-
towych.  Umowa na hospitalizacjÍ wyko-
nywana jest w 98%. W zakresie Poradni
istniejπ problemy z wykonywaniem kon-
traktu w zakresie Poradni Angiologicznej
oraz Nadciúnienia TÍtniczego na ul. D≥u-
giej. Zwracano uwagÍ na koniecznoúÊ za-
pewnienia zastÍpstw przed okresem waka-
cyjnym oraz w przypadku innych nieobec-
noúci. W zakresie úwiadczeÒ odrÍbnie kon-
traktowanych zwraca uwagÍ niewielkie
wykonanie kontraktu ñ øywienie pozajeli-
towe. W zakresie úwiadczeÒ wspÛ≥finan-
sowanych zwraca uwagÍ minimalne wyko-
rzystanie kontraktu na angio-KT oraz prÛb
wysi≥kowych EKG. W zakresie opieki d≥u-
goterminowej niepokojem napawa niepe≥-
ne wykonanie umÛw zawartych dla dzia-
≥alnoúci Hospicjum Palium. Wymaga rÛw-
nieø dopracowania sposÛb realizacji úwiad-
czeÒ rehabilitacyjnych dla zapewnienia wy-
konania kontraktu.

 W piπtym punkcie spotkania ñ varia ñ
naczelny Lekarz Szpitala, Szczepan Cofta
wyrazi≥ proúbÍ oddzia≥Ûw chirurgicznych
o wspÛ≥pracÍ ñ zw≥aszcza z oddzia≥ami in-
ternistycznymi ñ dla sprawnego przekazy-
wania pacjentÛw w sytuacjach tego wyma-
gajπcych. Ukaza≥ koniecznoúÊ kontynu-
owania szkoleÒ personelu lekarskiego oraz
pielÍgniarskiego. Dyrekcja roúci sobie pra-
wo do prowadzenia szkoleÒ obejmujπcych
jedynie istotne zagadnienia dla funkcjono-
wania ca≥ego Szpitala. Poproszono o wery-
fikacjÍ rejestru staøy prowadzonych na po-

szczegÛlnych oddzia≥ach. Ministerstwo
Zdrowia wymaga zarejestrowania prowa-
dzonych w ramach specjalizacji staøy posz-
czegÛlnych jednostek dla zapewnienia
kompleksowoúci opieki nad lekarzami odby-
wajπcymi specjalizacje w naszym Szpitalu.

ZachÍcono do korzystania z Intranetu.
SzczegÛlnie istotne jest zapoznanie siÍ z in-
strukcjπ dotyczπcπ list oczekujπcych, pro-
cedury skarg oraz pytaÒ i odpowiedzi
z Dzia≥u Organizacji.

W zwiπzku z przewidywanym prote-
stem w dniu 7 kwietnia br. omÛwiono spo-
sÛb reakcji przygotowania do tego dnia,
ktÛry moøe wiπzaÊ siÍ z utrudnieniami dla
pacjentÛw. Przekazano zaproszenia na od-
bywajπce siÍ w Szpitalu w dniach 3-5
kwietnia ìZamyúlenia Wielkopostneî,
o ktÛrych informacje rozes≥ano osobno.

W dniu 30 czerwca  odby≥o siÍ kolej-
ne spotkanie Rady Klinicznej.

W spotkaniu ñ obok Dyrekcji ñ uczestni-
czy≥a wiÍkszoúÊ cz≥onkÛw Rady Klinicznej.

Podczas spotkania przedstawiono wia-
domoúci dotyczπce wykonania umowy
z Narodowym Funduszem Zdrowia oraz
Ministerstwem Zdrowia. Zaznaczono, øe
nie stwierdza siÍ zasadniczo znaczπcych
ponadlimitÛw, a takøe mamy do czynienia
z brakami w wykonaniu kilku procedur.

Podczas spotkania dr farm. Hanna Jan-
kowiak-Gracz omÛwi≥a sprawy gospodar-
ki lekami. Zwraca uwagÍ sta≥y wzrost wy-
datkÛw na leki, np. w zakresie hematologii
wydajemy oko≥o 0.5 miliona z≥otych mie-
siÍcznie. W najbliøszych tygodniach zosta-
nπ przekazane limity lekowe dla poszcze-
gÛlnych Jednostek.

Podczas spotkania omÛwiono takøe
sprawy organizacyjne zwiπzane z kontro-
lami NFZ. Szpital nasz poddany jest w
ostatnich tygodniach kilku kontrolom, ktÛre
mogπ mieÊ niestety niepokojπcy wymiar fi-
nansowy. ZwrÛcono uwagÍ, øe prowadze-
nie precyzyjnie i odpowiedzialnie doku-
mentacji medycznej jest warunkiem uzy-
skania funduszy od p≥atnika. Przyk≥adami
niefrasobliwoúci sπ braki w dokumentacji
polegajπce na nieprawid≥owych zapisach
np. zlecanych zabiegÛw czy wypisywanych
lekÛw bπdü wyrobÛw medycznych.

dr med. Szczepan Cofta
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W dniu 8 lutego 2006 roku wesz≥o w
øycie Zarzπdzenie WewnÍtrzne Nr 12/
2006 roku powo≥ujπce   K o m i t e t  T e -
r a p e u t y c z n y , w nastÍpujπcym
sk≥adzie osobowym:

Przewodniczπcy:
prof. dr hab. n. med. Romuald Ochotny,

ZastÍpca Przewodniczπcego:
dr n. farm. Hanna Jankowiak-Gracz

Sekretarz: mgr farm. Izabela Ko≥odziej,
Pozostali Cz≥onkowie Komitetu to:

prof. dr hab. n. med. Jerzy G≥uszek, prof.
dr hab. n. med. Danuta Pupek Musialik,
prof. dr hab. n. med. Aleksander Mrozikie-
wicz, dr hab. n. med. Jaros≥aw KociÍcki,
dr hab. n. med. Marek Jemielity, dr hab. n.
med. Anna Jab≥ecka, dr hab. n. med. Fry-
deryk Pukacki, dr hab. n. med. Ryszard Stani-
szewski, dr hab. n. med. Krzysztof B≥aszyk,
dr n. med. Maria Litwiniuk, dr n. med. Lidia
Gil, dr n. med. Emilia Rozwadowska, dr n.
med. Maciej Lesiak, dr n. med. Przemy-
s≥aw Mitkowski, dr n. med. Robert Juszkat,
dr n. med. Krzysztof Za≥Ícki, dr n. med.
Grzegorz Manyú, dr n. med. Tomasz Pioru-
nek, dr n. med. Tomasz Ozorowski, mgr
Dorota LiczbaÒska, mgr Anna Harendarz,
pielÍgniarka Barbara G≥adysiak.

Do zadaÒ Komitetu naleøy m.in.:
1) opracowanie receptariusza szpitalne-

go oraz jego weryfikacja,
2) wprowadzanie nowych lekÛw do re-

ceptariusza na pisemne uzasadnienie
lekarzy wnioskujπcych w oparciu o
formularz zg≥oszenia,

3) opracowanie katalogu wyrobÛw me-
dycznych stosowanych w Szpitalu
oraz jego weryfikacja,

4) analizowanie leczenia przeciwbakte-
ryjnego z Komitetem ds. Kontroli
ZakaøeÒ Szpitalnych oraz Sekcjπ ds.
ZakaøeÒ Szpitalnych

5) koordynowanie zagadnieÒ zwiπza-
nych z dzia≥aniami niepoøπdanymi
lekÛw zaordynowanych u pacjentÛw
hospitalizowanych w Szpitalu.

Zarzπdzenie to odnawia funkcjonu-
jπcy od kilku lat z powodzeniem Komi-
tet Terapeutyczny. W chwili obecnej jest
on rozbudowany o czÍúÊ zajmujπcπ siÍ
wyrobami medycznymi.

Z prac Komitetu
Transfuzjologicznego

W dniu 16 maja br. odby≥o siÍ spotka-
nie Komitetu Transfuzjologicznego nasze-
go Szpitala, ktÛremu przewodniczy prof.
Wac≥aw Majewski. Na spotkaniu zosta≥y
przedstawione najistotniejsze zagadnienia
zawarte w rozporzπdzeniu Ministra Zdro-
wia ìw sprawie okreúlenia sposobu i orga-
nizacji leczenia krwiπ w zak≥adach opieki
zdrowotnej, w ktÛrych przebywajπ pacjen-
ci ze wskazaniami do leczenia krwiπî. Roz-
porzπdzenie to narzuca koniecznoúÊ powo-
≥ania Komitetu Transfuzjologicznego i
przygotowania standardowych procedur
postÍpowania (SOP), utworzenia Banku
Krwi i wprowadzenia okreúlonych zasad
leczenia krwiπ i jej sk≥adnikami oraz zasad
dokumentowania procesu leczenia krwiπ.

dr Bogus≥aw Grabowski

Z prac Zespo≥u
ds. Diagnostyki
Laboratoryjnej

W dniu 26 czerwca 2006 roku odby≥o
siÍ zebranie Zespo≥u ds. Diagnostyki La-
boratoryjnej Samodzielnego Publicznego
Szpitala Klinicznego Nr 1 Przemienienia
PaÒskiego. W spotkaniu uczestniczyli:
przewodniczπcy prof. dr hab. n. med. Zyg-
munt KopczyÒski, przedstawiciel Dyrekcji
Szpitala: dr n. med. Szczepan Cofta i cz≥on-
kowie: dr n. med. Halina Bogusz, mgr Alek-
sandra Baszczuk, dr n. biol. Maria Zozu-
liÒska, dr n. med. Bogus≥aw Grabowski i
lek. med. Jaros≥aw KopczyÒski.

Podczas zebrania, ktÛremu przewodni-
czy≥ profesor Zygmunt KopczyÒski, poru-
szono i przedyskutowano nastÍpujπce te-
maty:
1. Posumowanie prac zwiπzanych z wdra-

øaniem Systemu Jakoúci w Dziale Dia-
gnostyki Laboratoryjnej SPSK Nr 1.

2. OmÛwienie wynikÛw ankiet badania
satysfakcji personelu medycznego i sa-
tysfakcji pacjenta.

3. Zamawianie krwi i preparatÛw krwio-
zastÍpczych w Stacji Krwiodawstwa.

prof. dr hab. n. med. Zygmunt KopczyÒski
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Kilka s≥Ûw o zarzπdzeniach

W naszym Szpitalu na mocy Zarzπ-
dzenia WewnÍtrznego Nr 52/2006 roku
zosta≥ powo≥any Z e s p Û ≥  a u d y t o -
r Û w  w e w n Í t r z n y c h  s y s t e m u
z a r z π d z a n i a  j a k o ú c i π ,  zgodne-
go z normπ ISO 9001/2000 w sk≥adzie
osobowym:

Przewodniczπcy:
lek. med. Halina Bogusz, Pe≥nomocnik ds.
Zarzπdzania Jakoúciπ,

Sekretarze:
Agnieszka Stasik,Agnieszka SeredyÒska,

Pozostali Cz≥onkowie Zespo≥u:
dr n. med. Piotr SawiÒski, dr Rafa≥ Sta-
szewski, mgr farm. Eløbieta Balcerzak, mgr
Aleksandra Baszczuk, mgr Maria Jax, mgr
Patrycja Rakowska, mgr inø. Anna Sko-
czylas, Teresa Kaiser, Alicja Frπckowiak,
Joanna Nizio.

Do zadaÒ Zespo≥u, naleøy m.in.:
1) prowadzenie audytÛw SZJ zgodnie

z programem, procedurπ i planem
audytÛw,

2) wspÛ≥praca z Pe≥nomocnikiem ds. Za-
rzπdzania Jakoúciπ i w≥aúcicielami
procesÛw i podprocesÛw w zakresie
proponowania dzia≥aÒ korygujπcych
i zapobiegawczych i identyfikowania
obszarÛw wymagajπcych doskonale-
nia w ramach SZJ,

3) upowszechnianie wiedzy na temat SZJ
i jego wymagaÒ w codziennej pracy.

Przed Zespo≥em, wy≥onionym spoúrÛd
pracownikÛw naszego Szpitala pojawi≥o siÍ
nowe wyzwanie, prowadzenie audytÛw
wewnÍtrznych w komÛrkach organizacyj-
nych Szpitala. ZespÛ≥ od ,,podwÛrkaî przy-
glπda siÍ jak w naszym Szpitalu ñ poszcze-
gÛlnych komÛrkach organizacyjnych do-
skonalony jest system zarzπdzania jakoúciπ,
majπcy na celu dostarczyÊ pacjentom us≥ugi
na najwyøszym poziomie.

Audytorzy wspÛlnie z audytowanymi
komÛrkami wskazujπ obszary wymagajπce
doskonalenia, pokazujπ problemy i wspÛl-
nie zastanawiajπ siÍ jak je rozwiπzaÊ, aby
poprawiÊ sprawnoúÊ dzia≥ania.

mgr Barbara Szczesna

#
������� �
��������
�������$�
��������%
�
���&����$��
���������	��
�������
!������
����	�
��'���$(
 ���� ��
�)��������
�
����
���� ���
��������*

 �������"��� ��� �+� ,"��"������"��



7NOWINY SZPITALNE  NR 3-4 (36-37) MARZEC-KWIECIE—/MAJ-CZERWIEC 2006NOWINY SZPITALNE  NR 3-4 (36-37) MARZEC-KWIECIE—/MAJ-CZERWIEC 2006 7

Jak daleko do ISO?
Halina Bogusz ñ pe≥nomocnik ds. zarzπdzania jakoúciπ

Programu
dostosowawczego

ciπg dalszy...

Nowe Rozporzπdzenie Ministra Zdro-
wia z dnia 15 grudnia 2005 r. zmieniajπ
Rozporzπdzenie w sprawie wymagaÒ, ja-
kim powinny odpowiadaÊ pod wzglÍdem
fachowym i sanitarnym pomieszczenia
i urzπdzenia zak≥adu opieki zdrowotnej.

Termin sk≥adania w≥aúciwemu organo-
wi przed≥uøono do dnia 31 grudnia 2006 r.
Projekt trafi≥ do uzgodnieÒ zewnÍtrznych
w dniu 2 grudnia 2005r., a nastÍpnie treúÊ
projektu zosta≥a poddana konsultacjom
spo≥ecznym z rÛønymi podmiotami: Na-
czelnπ Radπ Lekarskπ, Naczelnπ Radπ Pie-
lÍgniarek i Po≥oønych, Naczelnπ Radπ Ap-
tekarskπ, Krajowπ Radπ DiagnostÛw La-
boratoryjnych, OgÛlnopolskim Porozu-
mieniem ZwiπzkÛw Zawodowych.

G≥Ûwny powÛd nowelizacji Rozporzπ-
dzenia zwiπzany jest ze znacznπ liczbπ
programÛw do zaopiniowania  przez inspek-
torÛw sanitarnych i ñ jak siÍ wydaje ñ nie-
realnymi ramami czasowymi zg≥oszenia.

W lipcu 2006 roku opracowujπca do-
kument szpitalny w uzgodnieniu z posz-
czegÛlnymi Jednostkami, przed≥oøy≥a pro-
jekt programu Dyrekcji Szpitala. Po kon-
sultacjach i poprawkach zostanie on za-
twierdzony w najbliøszych tygodniach.

Po przyjÍciu programu przyjdzie  czas
na realizacjÍ zaleceÒ do koÒca 2010 r.

Anna Skoczylas
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Wydaje siÍ, øe przeszliúmy juø spory kawa-
≥ek drogi ñ ale ciπgle pozostaje jeszcze wiele do
zrobienia. Przeprowadzony na prze≥omie maja i
czerwca cykl audytÛw pokaza≥ miÍdzy innymi,
øe wiadomoúci na temat systemu zarzπdzania
jakoúciπ i jego wymagaÒ sπ jeszcze ciπgle ma≥o
znane pracownikom ñ nawet tych komÛrek or-
ganizacyjnych ñ ktÛre zosta≥y objÍte systemem.
Dlatego zostanie przeprowadzony cykl szkoleÒ
(rozpocznπ siÍ jeszcze w sierpniu) po to, aby
wszyscy wiedzieli, do czego w≥aúciwie zmierza-
my mÛwiπc, øe chcemy uzyskaÊ certyfikat ISO.
Zapraszam takøe do kontaktu mailowego ñ zo-
sta≥o utworzone osobne konto:

pelnomocnik@sk1.am.poznan.pl
moøna tπ drogπ zadawaÊ pytania i zg≥aszaÊ swoje
opinie. Bez PaÒstwa krytycznej oceny naszych
przedsiÍwziÍÊ system bÍdzie martwy.

Juø od wielu miesiÍcy staram siÍ informowaÊ PaÒstwa na ≥amach Nowin oraz w
Intranecie szpitalnym (www.sk1.am.poznan.pl/edoc/) na temat stanu prac nad
wdroøeniem systemu zarzπdzania jakoúciπ w Szpitalu, a takøe ñ co jeszcze waø-
niejsze ñ na temat istoty tego systemu i wymagaÒ, ktÛre on stawia szpitalowi i jego
pracownikom.  Od kilku tygodni dostÍpny jest w Intranecie pe≥ny tekst normy ISO
9001/2000. Poniøej przedstawiam, co juø zrobiono ñ a co jeszcze do zrobienia pozo-
sta≥o.
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W ubieg≥ym tygodniu przywiÛz≥ do domu rega≥y. A eksponaty?
Zbiera je od lat czterdziestu. Ordery, odznaczenia, fotografie, sztan-
dary. Ile ich ma? Tego nie chce zdradziÊ. ó Tylko wielkopolskich
Krzyøy PowstaÒczych mam oko≥o dwustu z legitymacjami. Mundu-
rÛw ponad trzysta. Wystarczy≥oby na umundurowanie batalionu ñ
mÛwi Eligiusz Tomkowiak.

Co znaczy m≥odoúÊ

A wszystko przez Telewizyjny Klub Pancernych. Ma≥o kto juø
dzisiaj pamiÍta, øe rÛwnoleg≥e z emisjπ serialu ìCzterej pancerni i
piesî Janusz Przymanowski namawia≥ dzieci i m≥odzieø do poszu-
kiwania pamiπtek po dziadkach ó Nasza za≥oga dosta≥a z Warsza-
wy znaczek Klubu ñ wspomina Eligiusz Tomkowiak. Znaczek za-
chowa≥ do dzisiaj, chociaø w szafach kolekcjonera z Dopiewa zo-
baczyÊ moøna kilka tysiÍcy odznaczeÒ, w tym najprawdziwsze or-
dery Virtutu Militari. ó Na strychu znalaz≥em pamiπtki po dziad-
kach. By≥ to Krzyø Øelazny drugiej klasy. Bo dziadek, jak na Wiel-
kopolanina przysta≥o, s≥uøy≥ w armii pruskiej. Takich krzyøy Prusy
wybi≥y dwa miliony ñ dodaje kolekcjoner.

Wietrzenie wiecznoúci

Mundury ma w kilku szafach, nawet w sypialni. Wietrzone sπ
trzy razy w roku. Kaødorazowo taka operacja zajmuje trzy dni. Nie
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Szafy kipiπce
historiπ

W wojsku nie by≥, ale mundurÛw ma trzysta. Do tego
czapki, krawaty. Ten pasjonat historii, kolekcjoner,
z zawodu jest radiologiem. Jak mÛwiπ z≥oúliwi, prze-
úwietla... wzrokiem strychy. Eligiusz Tomkowiak z
podpoznaÒskiego Dopiewa przymierza siÍ od lat do
za≥oøenia prywatnego muzeum.

zdarzy≥o siÍ jeszcze, by ktÛryú ucierpia≥a na przyk≥ad z powodu
moli. A jest wúrÛd tych eksponatÛw mundur oficera z II wojny z
polskimi dystynkcjami, ale amerykaÒskimi guzikami, mundur gÛr-
nika-uczestnika Powstania ålπskiego. Jest i mundur kobiecy woj-
skowy z okresu Ludowego Wojska Polskiego. Sπ i mundury
ZOMO-owcÛw. Najwaøniejsze dla regionalisty, jakim jest Eligiusz
Tomkowiak, sπ mundury powstaÒcÛw wielkopolskich. Dokumen-
ty po powstaÒcach zajmujπ szaf osiem. Gdyby je u≥oøyÊ jeden  z
drugim, stworzy≥by siÍ wπø d≥ugi na 72 metry. ó Nigdy siÍ spe-
cjalnie nie chwali≥em swoimi zbiorami. DziÍki temu wiele osÛb przy-
nios≥o mi pamiπtki po swoich krewnych ñ mÛwi kolekcjoner. Od
piÍciu tez lat wspÛ≥organizuje w Dopiewie sesje popularno-nauko-
we poúwiÍcone jedynemu zwyciÍskiemu powstaniu. W ostatnich
dwudziestu latach opublikowa≥ 260 artyku≥Ûw na temat ziemi do-
piewskiej i jest wspÛ≥autorem dziesiÍciu wydawnictw poúwiÍco-
nych powstaÒcom wielkopolskim o charakterze s≥ownikowym. Jego
eksponaty by≥y na 240 ekspozycjach.

Robert Domøa≥

Przedruk za zgodπ Autora za Gazetπ PoznaÒskπ z dnia  28 kwietnia 2006 roku.

Pan Eligiusz Tomkowiak jest technikiem elektroradiologii pra-
cujπcym w Pracowni Holterowskiej I Kliniki Kardiologii przy
ul. D≥ugiej. Z wykszta≥cenia jest ponadto historykiem. Pracuje
w naszym Szpitalu od kwietnia 1983 roku. (Red.)

W dniu 21 czerwca dyrektorzy Szpitala
spotkali siÍ w UrzÍdzie Miasta Poznania
z wice-prezydentem Witoldem StÍpniem.
Podczas spotkania omawiano rolÍ naszego
Szpitala w zabezpieczeniu potrzeb zdro-
wotnych mieszkaÒcÛw miasta Poznania.

✺ ✺ ✺

PielÍgniarki Szpitala skupione w zwiπzku
zawodowym wstπpi≥y w spÛr zbiorowy z
Dyrekcjπ.

✺ ✺ ✺

W dniu 29 czerwca odby≥o siÍ spotkanie
zarzπdu Stowarzyszenia Wspierania Szpi-
tala Klinicznego Przemienienia PaÒskiego.
Spotkanie mia≥o na celu podsumowanie
dotychczasowej dzia≥alnoúci, dyskusjÍ nad
przysz≥oúciπ, a takøe przygotowanie do
Walnego Zgromadzenia, ktÛre powinno
odbyÊ siÍ we wrzeúniu br.

✺ ✺ ✺

W dniu 30 czerwca odby≥o siÍ przed-
wakacyjne spotkanie Rady Klinicznej.

✺ ✺ ✺

W dniu 30 czerwca DyrekcjÍ Szpitala od-
wiedzi≥ p. Przemys≥aw Smulski, cz≥onek

Zarzπdu WojewÛdztwa Wielkopolskiego,
odpowiedzialny we w≥adzach samorzπdo-
wych za s≥uøbÍ zdrowia w naszym regio-
nie. Podczas rozmowy w gronie Dyrekcji
omÛwiono zagadnienia zwiπzane z rolπ na-
szego Szpitala w strukturach s≥uøby zdro-
wia Wielkopolski.

✺ ✺ ✺

W dniu 14 lipca, w wyniku prowadzonych
mediacji dotyczπcych wzrostu wynagro-
dzeÒ, Zwiπzek Zawodowy PielÍgniarek i
Po≥oønych podpisa≥ z Dyrekcjπ Szpitala
porozumienie.

Anna ZgÛrecka

Z ŻYCIA SZPITALA
(dokoÒczenie ze str. 2)

Eligiusz Tomkowiak fot. Gazeta PoznaÒska
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Wielkopostne Zamyúlenia

Znaczπcym wydarzeniem kwietniowym by≥y Wielko-
postne zamyúlenia dla úrodowiska medycznego, ktÛre
wspÛ≥organizowane by≥y przez osoby pracujπce w naszym
Szpitalu.

Odbywa≥y siÍ w koúciele Przemienienia PaÒskiego, bÍ-
dπcym naszπ szpitalnπ kaplicπ. W pierwszym dniu medy-
cy czytali wiersze Jana Twardowskiego i je komentowali.
Fragmenty poezji ksiÍdza Twardowskiego czytali:
ï lekarz ñ prof. Andrzej ObrÍbowski, prorektor Aka-

demii Medycznej,
ï pielÍgniarka ñ p. Aleksandra Banasiak, legendarna

postaÊ PoznaÒskiego Czerwca 1956,
ï farmaceuta ñ prof. Edmund Grzeúkowiak, dziekan

Wydzia≥u Farmacji,
ï student medycyny ñ £ukasz £uczewski.

W drugim dniu odby≥ siÍ wieczÛr staropolskich pieúni
wielkopostnych ze úpiewem i komentarzem znanego po-
znaÒskiego barda, Jacka Kowalskiego.
W trzecim dniu ñ po mszy úw. ñ odby≥a siÍ konferencja:
W czym biskup ñ profesor filozofii ñ moøe pomÛc w pracy
s≥uøebnej dla chorego? ktÛrπ wyg≥osi≥ ks. bp prof. dr hab.
Marek JÍdraszewski.

Na zakoÒczenie otwarta zosta≥a wystawa fotogramÛw
p. Jaros≥awa Kreta: ìMoja Ziemia åwiÍtaî. Wystawa zo-
sta≥a usytuowana w holu kardiologii na II piÍtrze. Moøna
pokusiÊ siÍ o prÛbÍ zorganizowania nastÍpnych wystaw
fotograficznych w tym miejscu.

Szczepan Cofta

ZdjÍcia: Rafa≥ Staszewski

�	����	����	����	����	�����������������������

WystawÍ mogli oglπdaÊ takøe pacjenci naszego Szpitala.

Wakacyjne konkursy
Nareszcie wakacje. W wielu czasopismach, portalach inter-
netowych, czy teø rozg≥oúniach radiowych nasta≥ czas letnich
konkursÛw. Redakcja Nowin nie chce pozostaÊ poza tym
nurtem. Og≥aszamy dwa konkursy.

KONKURS FOTOGRAFICZNY

Tak jak w ubieg≥ym roku chcemy aby ñ przy wspÛ≥pracy Sto-
warzyszenia Bono Serviamus  ñ powsta≥ kalendarz szpitalny ñ
tym razem w innym ñ bardziej moøe praktycznym uk≥adzie ñ
z jednym tylko zdjÍciem. Jeøeli tylko jedno zdjÍcie ñ to na pew-
no musi ono byÊ niezwyk≥e. Dlatego og≥aszamy konkurs. Prace
(zdjÍcie o formacie minimum 10x13 moøna nadsy≥aÊ lub sk≥a-
daÊ w Biurze Dyrekcji w kopertach opatrzonych god≥em  (w osob-
nej kopercie, z tym samym god≥em, umieszczamy imiÍ nazwi-
sko i adres autora zdjÍcia).  SzczegÛ≥owy regulamin konkursu
znajdziecie PaÒstwo w Internecie www.sk1.am.poznan.pl

W konkursie moøe braÊ udzia≥ kaødy ñ nie tylko pracownicy
Szpitala. ZwyciÍskie zdjÍcie zostanie umieszczone w kalenda-
rzu Szpitala, a jego autor otrzyma nagrodÍ niespodziankÍ.

KONKURS DLA INTRA-NAUT”W
Juø od ponad roku ñ funkcjonuje w Szpitalu strona intra-

netowa: www.sk1.am.poznan.pl/edoc/
Jest ona ürÛd≥em informacji o spotkaniach i szkoleniach dla

pracownikÛw, o obowiπzujπcych w Szpitalu dokumentach, za-
sadach postÍpowania. Chcemy, aby ta strona rozwija≥a siÍ pod
krytycznym okiem jej uøytkownikÛw. Zaleøy nam, aby by≥o
ich jak najwiÍcej.

Jeøeli jesteúcie PaÒstwo sta≥ymi bywalcami strony ñ prosi-
my o przekazanie nam drogπ elektronicznπ swoich uwag i su-
gestii (zak≥adka na stronie).

Jeøeli dotychczas z niej nie korzystaliúcie ñ to úwietna oka-
zja. Wasze úwieøe spojrzenie bÍdzie niezwykle cenne.

Najciekawsze opinie zostanπ nie tylko wykorzystane, ale i na-
grodzone. Nagrodami bÍdπ KARNETY DO KINA, ktÛre mi≥o
bÍdzie wykorzystaÊ wybierajπc siÍ w deszczowym dniu na film
ñ choÊby po to, by nie myúleÊ, øe wakacje juø za nami i w ten
sposÛb uniknπÊ jesiennych smutkÛwÖ

SzczegÛ≥owy Regulamin ñ ukaøe siÍ na stronie intraneto-
wej. Opinie moøna przesy≥aÊ do koÒca wrzeúnia.

(hb)

Prorektor AM prof. Andrzej ObrÍbowski z zadowoleniem przyjπ≥ pomys≥
zorganizowania wystawy na terenie szpitala.
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Kierownik apteki zosta≥ zobowiπzany do przestrzegania dyscy-
pliny finansÛw publicznych przez Dyrektora Naczelnego.

Naleøy zaznaczyÊ, øe:
1. Apteka nie generuje kosztÛw lekÛw i wyrobÛw medycznych w

szpitalu.
2. Miejscem powstawania kosztÛw jest: oddzia≥, poradnia, pra-

cownia.
3. Apteka moøe nadzorowaÊ limity przyznane oddzia≥om.

Chcia≥abym jednoczeúnie poinformowaÊ PaÒstwa o wzrastajπ-
cej z roku na rok aktywnoúci apteki, tak pod wzglÍdem iloúci i war-
toúci przyjmowanych na stan apteki lekÛw i wyrobÛw medycznych
jak i pod wzglÍdem, iloúci przygotowywanych lekÛw recepturo-
wych, preparatÛw do øywienia pozajelitowego dla pacjentÛw szpi-
talnych i ambulatoryjnych, a takøe iloúci przygotowywanych le-
kÛw cytostatycznych w dawkach dziennych dla pacjentÛw leczo-
nych w naszym szpitalu.

Naleøy przy tym zaznaczyÊ, øe pracownicy apteki pracujπ w bar-
dzo trudnych warunkach lokalowych a pomieszczenia apteki prak-
tycznie nie spe≥niajπ wymogÛw prawa farmaceutycznego.

Wydatki na leki i wyroby medyczne w SPSK nr 1
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PLAN RZECZOWO-FINANSOWY
na 31.05.2006

zaakceptowany przez RadÍ Spo≥ecznπ
02.06.2006, w ktÛrym zosta≥y okreúlone
nastÍpujπce kwoty w pozycjach kosztÛw na
okres od 1.01.2006 do 31.12.2006.
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Budøet ñ 2006
ï Leki ñ 12 850 000,00 z≥
ï Leki programy terapeutyczne ñ 12 872 190,00 z≥
ï Wyroby medyczne ñ 20 600 000,00 z≥
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Liczba indywidualnych zgÛd do NFZ ñ wzrost o 163%
IloúÊ wnioskÛw na import docelowy ñ wzrost o 21%

WartoúÊ kontraktu na Programy Terapeutyczne
2004 a 2005 wzrost o 88%

2004 a 2006 wzrost o 139%

Wyroby medyczne

16% wyroby medyczne ogÛlnego zastosowania
84% wyroby medyczne specjalistyczne

Specjalistyczne wyroby medyczne

A ñ kardiochirurgiczne
B ñ kardiologia inwazyjna dla Pracowni hemodynamiki
C ñ Kardiologia inwazyjna dla Pracowni elektrofizjologii
D ñ Radiologia interwencyjna
E ñ okulistyka
F ñ protezy naczyniowe

Wydatki na leki i wyroby medyczne dla wszystkich jednostek w SPSK nr 1
2004 ñ 34 324 637,43     2005 ñ 42 014 157,31      2006 ñ 47 229 022,46

WZROST O 37 %

Procentowy udzia≥ wydatkÛw na oddzia≥y onkologiczne
do wydatkÛw na leki.
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0,21 0,19 0,19 0,17 0,19 

I 
��������

2006 

2005 2004 2003 2002 Rok 

 

0,22 0,21 0,19 0,14 0,13  

I 
�������

2006 

2005 2004 2003 2002 Rok 

Wydatki na opatrunki w latach 2000-2006

Udzia≥ lekÛw na 1 z≥ budøetu Szpitala

Udzia≥ wyrobÛw medycznych na 1 z≥ budøetu Szpitala

ìWszystkie ≥πki i pastwiska, wszystkie gÛry i pagÛrki sπ
aptekamiî.

Paracelsus

Lato juø z nami, a wiÍc øyczÍ wszystkim czytelnikom Nowin Szpi-
talnych wizyt w takich aptekach.

dr n. farm. Hanna Jankowiak-Gracz

Odby≥y siÍ juø kontrole dotyczπce
umÛw przedmiotem, ktÛrych jest wykony-
wanie badaÒ diagnostycznych tzw. ambu-
latoryjnych úwiadczeÒ diagnostycznych
wspÛ≥finansowanych, úwiadczeÒ odrÍbnie
kontraktowanych w zakresie ñ emboliza-
cji tÍtniakÛw wewnπtrzczaszkowych, reali-
zacja programÛw terapeutycznych obejmu-
jπcych wybrane leki onkologiczne oddziel-
nie kontraktowane.

Obecnie trwa kontrola realizacji umo-
wy w zakresie dotyczπcym programu tera-
peutycznego obejmujπcego podanie prepa-
ratu Glivec (w leczeniu przewlek≥ej bia≥acz-
ki szpikowej i nowotworu podúcieliska
przewodu pokarmowego) oraz leku Her-
ceptin (w leczeniu raka piersi), a takøe bar-
dzo szczegÛ≥owa kontrola Hospicjum Pa-
lium w zakresie Hospicjum Domowego
oraz Oddzia≥u Medycyny Paliatywnej z

��!������% �� �����!������!������% �� �����!������!������% �� �����!������!������% �� �����!������!������% �� �����!����

uwzglÍdnieniem poprawnoúci zlecania
úrodkÛw pomocniczych ñ materacy prze-
ciwodleøynowych i wÛzkÛw inwalidzkich.
Podczas kontroli urzÍdnicy NFZ szczegÛ-
≥owo przeglπdajπ dokumentacjÍ medycznπ
pod kπtem poprawnoúci i kompletnoúci jej
zapisÛw, sprawdzajπ czy zapisy dokumen-
tacji medycznej potwierdzajπ wykonanie
úwiadczeÒ zdrowotnych rozliczonych z
NFZ.

Niestety zdarzajπ siÍ sytuacje, kiedy w
wyniku kontroli okazuje siÍ, øe dokumen-
tacja medyczna jest prowadzona niestaran-
nie, jest niechronologiczna, niekompletna,
niespÛjna. Dokumentacja pielÍgniarska i le-
karska zawiera rozbieøne informacje np. na
temat iloúci podanego leku. Narodowy Fun-
dusz Zdrowia w takiej sytuacji nak≥ada na
Szpital kary finansowe. Chcπc tego unik-
nπÊ niezwykle istotna jest prawid≥owo pro-

Kontrole Narodowego Funduszu Zdrowia
W ostatnim czasie Narodowy Fundusz Zdrowia przeprowadza w naszym Szpitalu kontrole dotyczπce realizacji
zwartych umÛw w roku 2005.

wadzona dokumentacja medyczna. Winna
ona bezwzglÍdnie zawieraÊ szczegÛ≥owe
zapisy dotyczπce przebiegu leczenia pa-
cjenta, w tym przede wszystkim: wyniki
zlecanych badaÒ diagnostycznych, infor-
macjÍ na temat rodzaju i iloúci podanego
leku oraz wykonanych procedur leczni-
czych, zabiegÛw chirurgicznych.

SposÛb funkcjonowania Narodowego
Funduszu Zdrowia, brak jednoznacznych
zasad dotyczπcych sposobu rozliczania i
sprawozdawania wykonanych us≥ug powo-
duje, iø Szpitale znajdujπ siÍ czÍsto w trud-
nej sytuacji. Tylko prawid≥owa, komplet-
na i czytelna dokumentacja medyczna jest
podstawπ dla NFZ do uznania realizacji
úwiadczeÒ zdrowotnych.

mgr Krystyna Piπtkowska

Od maja br. radiologiczna baza sprzÍtowa Oúrodka przy ul.
Szamarzewskiego uleg≥a poszerzeniu. DziÍki staraniom Pana
Profesora Mieczys≥awa Komarnickiego, Kierownika Katedry
i Kliniki Hematologii i ChorÛb Rozrostowych Uk≥adu Krwio-
twÛrczego, zakupiono aparat USG GE Voluson 730Pro. Jest to
obecnie najnowoczeúniejszy aparat USG w SPSK 1 w Poznaniu.

DziÍki implementacji najnowszych rozwiπzaÒ technicznych,
jak: obrazowanie harmoniczne, tryb OTI, beta-view, FFC,
X-beam CRI jakoúÊ uzyskiwanych obrazÛw 2D jest o wiele wyø-
sza, a diagnoza bardziej pewna. Aparat ten oferuje rÛwnieø tryb

objÍtoúciowy 3D i 4D a takøe pe≥en zakres funkcji dopplerow-
skich tj. PW, CW, CFM, PD, zaú dziÍki g≥owicy kardiologicznej
moøliwe jest wykonywanie badaÒ echokardiograficznych.

DziÍki tej inwestycji poprawi≥a siÍ dostÍpnoúÊ do badaÒ USG
(zarÛwno klasycznych jak i dopplerowskich oraz echo) dla pa-
cjentÛw tut. Oúrodka, a Szpital unika wymiernych kosztÛw zwiπ-
zanych z dotychczasowym transportem chorych na badania w
Oúrodku przy ul. D≥ugiej.

dr Mariusz Pop≥awski

Nowoúci w aparaturze ultrasonograficznej przy Szamarzewskiego
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Historia Rady siÍga 21 paüdziernika 2002 r., kiedy to JM Rektor
AM w Poznaniu, prof. dr hab. Grzegorz BrÍborowicz, Zarzπdzeniem
nr 33/02 powo≥a≥ nowπ RadÍ Spo≥ecznπ SPSK Nr 1 AM w Pozna-
niu. Jej przewodniczπcym zosta≥ mianowany prof. dr hab. Zygmunt
Przybylski. W sk≥ad Rady weszli: Janusz Krzykowski (z ramienia
Ministra Zdrowia), Przemys≥aw Pacia (przedstawiciel Wojewody),
Stefan Miko≥ajczak (reprezentujπcy Zarzπd WojewÛdztwa Wielko-
polskiego), Stanis≥aw Dzieciuchowicz (z ramienia Wielkopolskiej
Izby Lekarskiej), Zuzanna Konrady (reprezentujπcπ OkrÍgowπ RadÍ
PielÍgniarek i Po≥oønych) oraz przedstawiciele Senatu AM: Waldy
Dzikowski, Krystyna KazirÛd, W≥adys≥aw Rozwadowski, ks. Jan

Rady przez 4 lata

Z≥oty Jubileusz

Pani Krystyna D≥uga pracowa≥a na stanowisku starszej pielÍg-
niarki w Samodzielnym Publicznym Szpitalu Klinicznym nr 1
AM w Poznaniu w okresie od 1 lutego 1958 roku do 30 kwietnia
2006 roku. W styczniu br. obchodzi≥a 50-lecie swojej ≥πcznej pra-
cy zawodowej, bowiem przed podjÍciem zatrudnienia w naszym
Szpitalu, pracowa≥a przez okres 2 lat w PaÒstwowym Sanato-
rium w Ludwikowie.

Pani Krystyna przez te wszystkie lata pracowa≥a na Oddziale
Okulistyki. Pe≥ni≥a teø przez pewien czas funkcjÍ pielÍgniarki
oddzia≥owej w Poradni Okulistycznej. Ze swoich obowiπzkÛw
wywiπzywa≥a siÍ bardzo dobrze, by≥a bardzo sumiennym i kole-
øeÒskim pracownikiem. Wykazywa≥a duøe zdolnoúci organiza-
cyjne. Posiada≥a szeroki zakres wiadomoúci fachowych w dzie-
dzinie pielÍgniarka okulistycznego. Szybko podejmujπca decy-
zje i wyjπtkowo obowiπzkowa. W stosunku do chorych i wspÛ≥-
pracownikÛw niezwykle øyczliwa, uczynna i taktowa.

Karolina Siwiec

Pani Krystynie na zas≥uøonej emeryturze øyczymy duøo zdrowia
i niezatracania swojej øyczliwoúci do ludzi.                        (red.)
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W zwiπzku z koÒczπcπ siÍ kadencjπ Rady Spo≥ecznej, w czerwcu br. odby≥a
siÍ uroczysta sesja, podczas ktÛrej, poza sprawami bieøπcymi, podziÍkowano
jej cz≥onkom. Dyrektor Szpitala Jan Talaga, podkreúli≥ pe≥nπ oddania pracÍ
Przewodniczπcego i poszczegÛlnych osÛb, zw≥aszcza, øe dla wszystkich cz≥on-
kÛw Rady by≥o to dodatkowe zajÍcie. Niewπtpliwie zaangaøowanie i dzia≥al-
noúÊ Rady s≥uøy≥a Dyrekcji Szpitala cennymi uwagami, jak i wielokrotnie
przyczynia≥a siÍ poprawy organizacji pracy i warunkÛw leczenia pacjentÛw.

Stanis≥awski, Grzegorz Uchman. Wszystkim spotkaniom Rady to-
warzyszyli takøe przedstawiciele zwiπzkÛw zawodowych, dzia≥ajπcy
przy naszym Szpitalu. W trakcie trwania kadencji Rady, w 2004 r.,
dokonano zmiany reprezentanta Ministra Zdrowia i nowym cz≥onkiem
zosta≥a Pani Daria Gajewska (Dyrektor Biura Ministra Zdrowia).

Ponad 4 lata pracy Rady Spo≥ecznej zaowocowa≥y podjÍciem 63
uchwa≥, niezmiernie istotnych dla funkcjonowania Szpitala. Doty-
czy≥y one zw≥aszcza konsultowania planÛw rzeczowo-finansowych,
jak i opiniowania sprawozdaÒ z dzia≥alnoúci Szpitala. Rada spotka≥a
siÍ na 16 sesjach w budynku przy ul. D≥ugiej i Szamarzewskiego,
uúwietniajπc ponadto swojπ obecnoúciπ wiele wydarzeÒ szpitalnych.

Podczas uroczystego spotkania w dniu 2 czerwca br.,
Dyrekcja Szpitala wyrazi≥a nadziejÍ, øe Przedstawicie-
le Rady Spo≥ecznej bÍdπ mi≥o wspominaÊ Szpital Prze-
mienienia PaÒskiego, a byÊ moøe ñ jeúli takowπ decy-
zjÍ podejmie JM Rektor AM ñ z czÍúciπ osÛb spotkamy
siÍ w kolejnej kadencji.

 dr Rafa≥ Staszewski

Poøegnalne spotkanie Rady Spo≥ecznej

Rada Spo≥eczna
Stojπ (od lewej): ks. Pra≥at Jan Stanis≥awski, dr Andrzej £ukaszyk,
Marsza≥ek Stefan Miko≥ajczak, mgr Piotr Bogacz, prof. W≥ady-
s≥aw Rozwadowski, mgr Mariola StaliÒska, dyrektor Jan Talaga,
prof. Zygmunt Przybylski, mgr Zuzanna Konrady, dr Stanis≥aw
Dzieciuchowicz, dr Szczepan Cofta.
Siedzπ (od lewej): Ma≥gorzata Nowacka, Boøena Sakowicz, mgr
Krystyna KazirÛd, mgr Dorota LiczbaÒska.

Fot. Rafa≥ Staszewski

ZdjÍcia nowej jakoúci

W zwiπzku z zaleceniami Unii Europejskiej dotyczπcych ochrony radiolo-
gicznej Szpital Przemienienia PaÒskiego pod koniec 2005 roku rozpisa≥ przetarg
na nowe aparaty RTG. Zakup tych aparatÛw moøliwy by≥ dziÍki dotacji Minister-
stwa Zdrowia. Na poczπtku 2006 roku po rozstrzygniÍciu przetargu wybrano firmÍ
Philips i rozpoczÍto prace adaptacyjne pomieszczeÒ przy ul. D≥ugiej, £πkowej
i Szamarzewskiego. Na wiosnÍ 2006 roku zamontowano w tych budynkach apa-
raty RTG z torem wizyjnym, ktÛre przeznaczone sπ do badaÒ konwencjonalnych
i wykonujπ ca≥e spektrum badaÒ zlecanych przez lekarzy w naszych jednostkach.

Wies≥aw Werner
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W dniach do 19 czerwca do 2 lipca w ramach wspÛ≥pra-
cy miÍdzynarodowej ñ Hospicjum Palium, jako centrum
dydaktyczne, goúci≥o dwÛch lekarzy odbywajπcych w Pol-
sce szkolenia specjalizacyjne. Lekarze ci pochodzπ z Indii
i pracujπ w szpitalu w Bokaro. Doktor JAGDISH CHAN-
DRA MISHRA pe≥ni funkcjÍ Dyrektora Szpitala oraz Kie-
rownika Kliniki Anestezjologii i Intensywnej Terapii, na-
tomiast ABHIJIT KANTI DAM jest tam konsultantem.

W trakcie szkoleÒ nasi goúcie odbywali szereg zajÍÊ teore-
tycznych prowadzonych przez lekarzy Katedry, na czele z Pa-
nem Prof. dr hab. Jackiem £uczakiem. W ramach zajÍÊ prak-
tycznych spÍdzili wiele godzin na oddziale stacjonarnym, a
takøe towarzyszyli lekarzom w trakcie wizyt domowych. Po-
nadto goúcinnie wyg≥osi≥a wyk≥ad dr Janina Pernak De ñ Gast
na temat zabiegu termolezji. Szkolenia mia≥y rÛwnieø w pro-
gramie wyjazd do GdaÒska oraz Wπgrowca, gdzie mieúci siÍ
hospicjum domowe dla dzieci.

Medycyna Paliatywna, jakkolwiek w Europie bardzo do-
brze rozwiniÍta, w paÒstwach Dalekiego Wschodu prawie w
ogÛle nie istnieje, a co najwyøej stanowi dopiero rozwijajπce
siÍ jednostki niepubliczne. Celem dwutygodniowego pobytu
HindusÛw by≥o nie tylko teoretyczne poszerzenie wiedzy w
zakresie medycyny paliatywnej, ale rÛwnieø zapoznanie ze
strukturπ i organizacjπ jednostki.

ABHIJIT KANTI DAM: ìBardzo siÍ cieszymy, øe mogli-
úmy przypatrzeÊ siÍ najnowszym kierunkom medycyny palia-
tywnej w tak rozwiniÍtym kraju jak Polska. Pragniemy prze-
kazaÊ zdobytπ wiedzÍ i doúwiadczenie innym lekarzom z na-
szego kraju w taki sposÛb, byúmy wspÛlnie stworzyli zespÛ≥
niosπcy wsparcie tym najbardziej cierpiπcym.î

Marta Stasiak

Indyjscy lekarze na szkoleniach w naszym Szpitalu

W dniach 1-3 maja, przy wspÛ≥pracy Dyrekcji Ogrodu Botanicznego
Uniwersytetu im. A. Mickiewicza oraz  Polskiego Towarzystwa Opieki
Paliatywnej dzia≥ajπcego na rzecz Hospicjum Palium zorganizowano po
raz szÛsty ìMajÛwkÍî.

Impreza ta wpisa≥a siÍ na sta≥e do kalendarza spotkaÒ plenerowych w
naszym mieúcie i cieszy siÍ wielkim powodzeniem wúrÛd mieszkaÒcÛw
Poznania. G≥Ûwnym celem majowej imprezy, oprÛcz wielu atrakcji prze-
znaczonych dla zwiedzajπcych, by≥o wsparcie akcji charytatywnej na rzecz
podopiecznych Hospicjum. Patronat honorowy nad imprezπ pe≥ni≥ Woje-
woda Wielkopolski, Prezydent Miasta Poznania oraz Rektor Uniwersyte-
tu im. Adama Mickiewicza. Zaproszonych by≥o wielu znanych Poznania-
kÛw ñ przedstawicieli úwiata nauki, kultury i sztuki, a w szczegÛlnoúci
zaproszenie to skierowano do szerokiego grona mieszkaÒcÛw Poznania.

Podczas ca≥ej akcji zebrano ponad 6,5 tysiπca z≥otych,ktÛre przezna-
czono dla Hospicjum na zakup najnowoczeúniejszych úrodkÛw medycz-
nych w tym przede wszystkim materia≥Ûw i úrodkÛw s≥uøπcych do zapo-
biegania odleøynom i do ich leczenia, a takøe pieluchy, podk≥ady i mate-
race przeciwodleøynowe.

Tego typu akcje nie tylko pozwalajπ na zebranie  dodatkowych fundu-
szy, ale takøe poszerzajπ ludzkπ úwiadomoúÊ i przybliøaja do tematu opieki
nad najbardziej cierpiπcymi.

Marta Stasiak

MajÛwka z Hospicjum
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OSTATNIE POØEGNANIE

W dniu 13 lipca 2006 roku odesz≥a od nas najdroøsza
koleøanka, wieloletnia pracownica naszego Szpitala,
Kierownik Sekcji P≥ac

2"���-"

Wanda Wπsowicz

Przez 32 lata z wielkim zaangaøowaniem i oddaniem
wykonywa≥a swojπ pracÍ, zawsze s≥uøπc pomocπ i radπ.

Øegnamy jπ z wielkim smutkiem i øalem. Na zawsze
pozostanie w naszej pamiÍci jako pe≥na energii,
uúmiechniÍta i zawsze øyczliwa Wanda.

Msza åwiÍta za duszÍ zmar≥ej odbÍdzie siÍ 18 wrzeú-
nia 2006 r. o godz. 7.00 w Kaplicy Szpitala.

Koleøanki z Sekcji P≥ac i Sekcji KsiÍgowoúci

Odpust Przemienienia PaÒskiego

Zgodnie z wielowiekowπ tradycjπ, Siostry Mi≥osierdzia åw. Win-
centego aíPaulo, zapraszajπ na uroczystoúci odpustowe, ktÛre odbÍ-
dπ siÍ z okazji úwiÍta Przemienienia PaÒskiego. W niedzielÍ, dnia
6 sierpnia o godz. 16.30 sumÍ odpustowπ odprawi JE ks. bp. Grze-
gorz Balcerek.

Msza odprawiona zostanie w Koúciele Przemienienia PaÒskiego
przy Placu BernardyÒskim, bÍdπcego w úcis≥ej ≥πcznoúci ze Szpita-
lem Przemienienia PaÒskiego, ktÛry niezmiennie znajduje goúcinne
miejsce wúrÛd dawnych murÛw zakonnych SiÛstr Szarytek.

Red.
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Uda≥o siÍ ponadto dotrzeÊ do ksiÍgi operacyjnej z tego okresu.
Na marginesie wspomnÍ, øe do gabinetu Naczelnego Lekarza Szpi-
tala dotar≥y cztery ksiÍgi operacyjne z dawnych szpitalnych lat. Od-
noúnie operacji p. W≥adys≥awy, znalaz≥em wpis z 21 stycznia 1939
roku: operacja z powodu przewlek≥ego zapalenia wyrostka robacz-
kowego. Jednym z operujπcych by≥ dr Drews. Opis znieczulenia,
nazwiska opiekujπcych siÍÖ

ó Jak wspomina Pani przedwojenny pobyt w naszym Szpitalu?
ñ pytam.

ó Po raz pierwszy trafi≥am do szpitala w sylwestrowy wieczÛr
grudnia 1938 roku z powodu z≥amania obojczyka. Zwolniona zo-
sta≥am w styczniu, jednak w domu by≥am tylko dziewiÍÊ dni, gdyø
wyklarowa≥a siÍ ìúlepa kiszkaî. W szpitalu by≥o przyjemnie: wspo-
minam go jako kochany szpital. Gdy s≥ysza≥am, øe Pan tam pracu-
je, to siÍ bardzo ñ jako Poznaniaka ñ ucieszy≥am. W tym moim
szpitalu nie jest pewnie teraz tak, jak by≥o kiedyú... W duøej sali
leøa≥o co najmniej dwanaúcie dziewczπt. Najm≥odsza mia≥a dwala-
ta, by≥a w ciÍøkim stanie po pÍkniÍciu wyrostka, ale przeøy≥a. Sa-
mej operacji nie pamiÍtam. PamiÍtam dobrπ atmosferÍ. Trzymali
mnie na pewno ponad dwa tygodnie. PamiÍtam, øe kaplica by≥a

����������������!��$����!���!��$����!���!��$����!���!��$����!���!��$����!��

Wspomnienie przedwojennej operacji

piÍkna, jako dziewczynki chodziliúmy zapalaÊ i gasiÊ úwieczki.
Ksiπdz przychodzi≥ do nas na salÍ o szÛstej rano. Opiekowa≥y siÍ
nami siostry zakonne i panienki w bia≥ych welonach. Nazywa≥y-
úmy je panienkami. Lekarze teø byli sympatyczni. Gdy s≥yszÍ: szpital
Przemienienia PaÒskiego, zawsze rodzπ siÍ ñ mimo przebytej tam
choroby ñ dobre wspomnienia.

Spisa≥:
Szczepan

Cofta

Podczas jednego ze spotkaÒ z pacjentami w bliskiej mi rodzinnej mej dzielnicy, årÛdce, dotar≥em do wspo-
mnienia z pobytu w naszym Szpitalu w roku 1939 mieszkanki Zawad, p. W≥adys≥awy W≥odarek. Zgodzi≥a siÍ
ona podaÊ swe nazwisko i wypowiedzieÊ kilka zdaÒ ñ wspomnieÒ ze swego pobytu ñ jako dziewczynki ñ na
oddziale chirurgicznym w przedwojennym styczniu.

V Forum
Szpitali Klinicznych

W dniu 19 paüdziernika br. Szpital Prze-
mienienia PaÒskiego organizuje konfe-
rencjÍ poúwiÍconπ problematyce szpitali
klinicznych. Juø po raz piπty bÍdziemy
mieli okazjÍ do wspÛlnej wymiany doú-
wiadczeÒ, pog≥Íbienia wiedzy, a takøe do
budowania pozytywnej atmosfery wokÛ≥
szpitali akademickich i ich roli w syste-
mie ochrony zdrowia.

Tematyka tegorocznej konferencji doty-
czyÊ bÍdzie trzech kluczowych dla naszego
úrodowiska zagadnieÒ:
ï kszta≥ceniu kadr medycznych, ktÛrych

g≥Ûwny ciÍøar spoczywa na szpitalach

akademickich (szpital kliniczny i jego
rola w kszta≥ceniu osÛb w zawodach
medycznych, kompetencje poszczegÛl-
nych zawodÛw medycznych, specjaliza-
cje lekarskie ñ szkolenia specjalizacyjne
w szpitalu klinicznym ñ bariery i szan-
se);

ï dotychczasowym doúwiadczeniom w
aplikowaniu o fundusze unijne, w zwiπz-
ku z nowymi programami, ktÛre urucho-
mione zostanπ od 2007 r. (wykorzysta-
nie funduszy strukturalnych 2004-2006
przez szpitale kliniczne, doúwiadczenia
w aplikowaniu i prowadzeniu inwesty-
cji finansowanych ze úrodkÛw UE, fun-
dusze strukturalne na lata 2007-2013,
prywatni inwestorzy w szpitalach kli-
nicznych);

ï nowym trendom w medycynie i organi-
zacji úwiadczeÒ, gdzie szpitale klinicz-
ne powinny byÊ liderami w propagowa-
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niu efektywnych rozwiπzaÒ (antybioty-
koterapia domowa, hospicjum domowe,
chemioterapia w domu pacjenta, tleno-
terapia domowa, telemedycyna).

Planowana jest takøe sesja plenarna, pod-
czas ktÛrej odbÍdzie siÍ panel dyskusyjny z
udzia≥em liderÛw opinii, a takøe wystπpiπ
przedstawiciele znaczπcych instytucji ochro-
ny zdrowia z Niemiec i Wielkiej Brytanii.

Chcielibyúmy zaprosiÊ PaÒstwa do po-
dzielenia siÍ w≥asnymi przemyúleniami
i doúwiadczeniami w zakresie tematyki kon-
ferencyjnej.

Tematy PaÒstwa wystπpieÒ prosilibyúmy
zg≥aszaÊ do dnia 15 wrzeúnia br. Szcze-
gÛ≥y dotyczπce zg≥oszeÒ referatÛw i udzia-
≥u w konferencji, a takøe ramowy program
spotkania, dostÍpne sπ na stronie interneto-
wej: www.sk1.am.poznan.pl

RS
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Tak w dniach od 27 czerwca do 1 lipca wyglπda≥a kwesta zorga-
nizowana przez Hospicjum Palium we wspÛ≥pracy z CH Stary Bro-
war.  Wolontariuszy chÍtnyh do pomocy w przeprowadzeniu akcji
nie brakowa≥o ñ uczniowie poznaÒskich gimnazjÛw i liceÛw, stu-
denci wyøszych uczelni, osoby prywatne.

Przewidziano rÛøne formy pomocy: moøna by≥o zerwaÊ kartecz-
kÍ, jako deklaracjÍ przeznaczenia pieniÍdzy na zakup wpisanej na
niπ rzeczy, ofiarowaÊ parÍ z≥otÛwek do puszki. Centrum medyczne
przyjmowa≥o dawcÛw krwi i szpiku.  Ca≥oúciπ kierowa≥a Pani mgr
Marta Fludra, psycholog Hospicjum.

ìTwÛj portret za moje øycieî
Wiszπce nad g≥owami ludzi kolorowe, z≥oøone z papieru samolociki. Porozwieszane karteczki z wypisanym
sprzÍtem medycznym oraz wyposaøeniowym. Na úrodku hallu ñ wielki kielich wype≥niony pieniÍdzmi zebra-
nymi przez wolontariuszy. Z boku ñ fotografÖ

UwieÒczeniem  akcji by≥a sobotnia zbiÛrka nad jeziorem Mal-
taÒskim po≥πczona z pokazem akrobacji lotniczych.

W ramach podziÍkowania dla darczyÒcÛw utworzono galeriÍ por-
tretÛw wykonanych przez profesjonalnych fotografÛw, ktÛrπ moø-
na obejrzeÊ w hallu CH Stary Browar.

Zebrane pieniπdze, Hospicjum przeznaczy na zakup sprzÍtu do
przeprowadzania zabiegÛw termolezji, a takøe  na  potrzeby bieøπce,
takie jak materia≥y przeciwodleøynowe, podk≥ady czy materace.

Marta Stasiak

Bono Servienti  ñ zaproszenie
do zg≥aszania kandydatÛw

Jak zapewne wszyscy pamiÍtajπ w roku jubileuszu Szpitala
po raz pierwszy zosta≥y przyznane wyrÛønienia Szpitala Klinicz-
nego Przemienienia PaÒskiego BONO SERVIENTI (czyniπce-
mu dobrze),
Chcielibyúmy, aby te wyrÛønienia sta≥y siÍ szpitalnπ tradycjπ ñ
dostrzegania tych, ktÛrzy znajdujπ energiÍ i entuzjazm po to, aby
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pomimo wszelkich przeciwnoúci i codziennych trudÛw robiÊ rze-
czy nieprzeciÍtne, dzia≥aÊ z pasjπ, wyobraüniπ, szczegÛlnπ øycz-
liwoúciπ dla innych ñ chorych i wspÛ≥pracownikÛw. WrÍczenie
kolejnych wyrÛønieÒ zaplanowano na paüdziernik bieøπcego roku,
kiedy to odbÍdzie siÍ szpitalna konferencja poúwiÍcona proble-
matyce szpitali klinicznych.

Zapraszamy do zg≥aszania kandydatÛw do wyrÛønienia. Pi-
sma ñ z uzasadnieniem ñ prosimy przekazywaÊ do Biura Dyrek-
cji. BÍdπ one przkazane Kapitule, ktÛra spoúrÛd kandydatÛw
wybierze tych, ktÛrzy w szczegÛlny sposÛb na nie zas≥ugujπ.
Termin sk≥adania zg≥oszeÒ ñ do 20 wrzeúnia 2006 r.

(hb)
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REDAKCJA ZASTRZEGA SOBIE PRAWO DO ZMIANY TYTU£”W I SKRACANIA TEKST”W

1. Remont ≥azienki na oddziale okulisty-
ki.

2. Remont pomieszczenia przeznaczo-
nego dla Oddzia≥u ìAî ñ przygotowa-
nie Sali Intensywnej Terapii.

3. Adaptacja pomieszczeÒ przeznaczo-
nych dla oddzia≥u ìHî po Dziale Ra-
diologii.
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Prace prowadzone w ostatnich tygodniach

4. Remont pomieszczenia przeznaczo-
nego na pracownie ultrasonograficz-
nπ w budynku przy ul. D≥ugiej.

5. Wymalowane czÍúci sal chorych na
oddziale ìDî.

6. Przek≥adanie czynnych instalacji
energetycznych zwiπzanych z przeka-
zaniem pomieszczenia dla firm wy-

konujπcych prace budowlane ñ bloki
operacyjne i oddzia≥y pooperacyjne
na ul. D≥ugiej,

7. UsuniÍcie awarii przetwornicy pary
dla potrzeb centralnej sterylizacji,

8. Wymiana instalacji sterowniczych
kot≥a parowego Torus w kot≥owni.

Irena Usowicz
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